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خبر

 کاهش نسبی دما در کشور
ایسنا:  مدیرکل پیش بینی و هشدار سریع سازمان  �

هواشناســی کشــور گفت: در پنج روز آینده بیشــتر 
مناطق کشــور آفتابی خواهد بود. صــادق ضیائیان 
درخصوص آخرین وضعیت آب و هوای کشور گفت: 
در پنج روز آینده در بیشــتر مناطق کشــور آســمان 
آفتابــی خواهد بود. طی روز شــنبه در اســتان های 
ساحلی خزر، اردبیل، شمال اســتان های آذربایجان 
شــرقی و غربی، ارتفاعات خراسان شمالی و شمال 
خراســان رضوی و ارتفاعات البــرز مرکزی در برخی 
ســاعات رگبار و رعدو برق و وزش باد شــدید موقت 
و کاهش نســبی دما پیش بینی می شود. دریای خزر 
نیــز در این مدت مواج پیش بینی می شــود. مدیرکل 
پیش بینی و هشدار ســریع سازمان هواشناسی گفت: 
در سیستان و بلوچســتان و جنوب شرق هرمزگان در 
سه روز آینده در بعدازظهر افزایش ابر، بارش پراکنده، 
گاهی رعد و برق دور از انتظار نیست. وی با بیان اینکه 
در پنج روز آینده پدیده غالب در شــرق کشور به ویژه 
در شــمال سیستان و بلوچســتان و خراسان جنوبی 
وزش باد شدید و گرد و خاک است، گفت: همچنین تا 
روز شنبه در برخی نقاط استان های خوزستان، ایلام، 
بوشهر، تهران، البرز، قزوین و سمنان و مرکزی وزش 
باد شدید گاهی گرد و خاک پیش بینی می شود. طی دو 
روز آینده شــرق دریای عمان مواج خواهد بود. وی 
درخصــوص وضعیت آب و هوای تهــران گفت: روز 
شنبه نوزدهم بیشینه و کمینه دمای هوای تهران ۳۹ 
و ۲۲ خواهد بود و آســمان در روز صاف تا قســمتی 
ابری گاهی با وزش باد خواهد بود. همچنین در شب 
نیز آسمان صاف تا قســمتی ابری و گاهی وزش باد 
خواهد داشت. طی یکشنبه ۲۰ تیرماه تهران بیشینه و 
کمینه دمای ۳۸ و ۲۳ درجه خواهد داشت و آسمان 
صاف و گاهی وزش باد خواهیم داشــت. وی افزود: 
طی روز دوشــنبه بیست ویکم تیرماه تهران بیشینه و 
کمینه دمای ۳۹ و ۲۴ خواهد داشت و آسمان صاف 

و گاهی همراه با وزش باد خواهد بود.

آخرین وضعیت اجرای محدودیت ها 
و ممنوعیت های ترافیکی کرونا

ایسنا:  معاون اجتماعی پلیس راهنمایی و رانندگی  �
ناجــا آخریــن وضعیــت اجــرای محدودیت های 
ترافیکی ویژه کرونا را تشــریح کرد. سرهنگ عین االله 
جهانی با اشــاره به شــرایط دوباره شــیوع کرونا در 
کشــور و محدودیت هــای ترافیکی اعمال شــده از 
سوی ســتاد ملی مقابله با کرونا گفت: آنچه پلیس 
راهنمایی و رانندگی اجرا می کند، مصوبات ستادملی 
مقابله با کروناســت. در همین راســتا نیز منع تردد 
شبانه همچنان از ساعت ۲۲ در معابر تمام شهرهای 
کشور اعم از شهرهای دارای وضعیت قرمز، نارنجی، 
زرد و آبی اجرا شــده و تا ســاعت ۳:۰۰ بامداد ادامه 
خواهد داشــت. وی ادامــه داد: همان طور که بارها 
گفته شــده اســت، خودروهای غیرمجازی که اقدام 
به تردد در این ســاعات کنند، از ســوی دوربین ها و 
همچنین مأموران پلیس راهنمایی ورانندگی جریمه 
خواهند شــد. همچنین آن دسته از افرادی که اقدام 
به مخدوش کردن پلاک خــودروی خود کنند، علاوه 
بر جریمه و اعمال قانون مرتکب جرم نیز شــده و از 
این رو به دادسرا معرفی خواهند شد. جهانی درباره 
محدودیت سفرهای بین شهری نیز گفت: با توجه به 
تغییر رنگ شهرها، تعداد شهرهای دارای محدودیت 
نیز تغییر کــرده اما در اصل اجرای این طرح تغییری 
ایجاد نشده است. بنابراین خروج پلاک های بومی از 
شهرهای دارای وضعیت قرمز و نارنجی ممنوع بوده 
و مشــمول جریمه اســت. همچنین ورود پلاک های 
غیربومی به شهرهای دارای وضعیت قرمز و نارنجی 
نیز ممنوع اســت. پلیس نســبت به اعمال قانون و 

جریمه این دسته از خودروها نیز اقدام خواهد کرد.

ثبت نام دانش آموزان
 اتباع فاقد مدارک هویتی با 

برگه حمایت تحصیلی
شرق: سرپرست مرکز امور بین الملل و مدارس  �

خارج از کشــور گفت: دانش  آموزان اتباع خارجی 
فاقد مدرک هویتی-اقامتی مانند ســنوات گذشته 
با دریافت برگــه حمایت تحصیلــی می  توانند در 
مــدارس ثبت نام کننــد. میترا تیمــوری دراین باره 
اظهار کــرد: در حال حاضر قریب بــه ۵۰۰ هزار نفر 
دانش آموز اتباع خارجی در مدارس ایران مشغول 
به تحصیل هستند که با توجه به تحولات منطقه ای 
و ناآرامی هایــی کــه اخیــرا در برخی کشــورهای 
همسایه جمهوری اســلامی ایران رخ داده است و 
همچنین با توجه به سیاســت کلی نظام در جهت 
حمایت از دانش آموزان اتباع خارجی روند ثبت نام 
این دانش آموزان افزایشــی خواهد بود. با توجه به 
فرمان مقام معظم رهبری مبنــی بر ثبت نام تمام 
دانش آموزان اتباع خارجی لازم التعلیم در مدارس 
جمهوری اسلامی ایران، همه ساله طبق شیوه نامه 
مصوب شــورای ســاماندهی دانش آمــوزان اتباع 
خارجی وزارت کشــور، دانش آموزان دارای مدرک 
هویتــی- اقامتی می توانند با مراجعه به مدرســه 
ثبت نام کرده و همچنین دانش آموزان فاقد مدارک 
هویتی-اقامتی می تواننــد با دریافت برگه حمایت 
تحصیلی از دفاتر خدمات اقامت و اشــتغال اتباع 
خارجی (دفاتر کفالت) بــرای ادامه تحصیل خود 
در مــدارس ثبت نام کنند کــه در این خصوص لازم 
است دانش آموزان ابتدایی سال اول برگه سنجش 

سلامت را نیز داشته باشند. 

رونمایی های  بی سرانجام،  وعده های   شهرزاد همتی: 
پرســروصدا و بی نتیجــه، اغــراق در فتح الفتوحــات 
کرونایــی، بی ادبی و طلبکاربودن از مردمی که روزانه 
عزیزانشــان را به خاطر زیاده خواهی هــا و دروغ ها از 
دست می دهند،  تنها بخشــی از اتفاقاتی است که در 
یک ســال و نیم گذشــته مردم ایران تجربه کرده اند. در 
حالی ســعید نمکی وزیر بهداشــت ایران در تمامی 
ســخنرانی های خود ایــران را به عنوان یــک الگو که 
تمــام جهان از مهــار کرونا در آن انگشــت به دهان 
شــده اند، نام می برد که حالا و در ورود ایران به پیک 
پنجم کرونا کمتر از یک درصد مردم واکسینه شده اند. 
بیش از شــش ماه اســت کــه در روزهــای مختلف 
شاهد رونمایی از انواع واکسن های کرونایی در کشور 
هستیم، در حالی که در جهان تنها پنج واکسن در حال 
تزریق است و حالا تعداد رونمایی ها در ایران به شش 
واکسن رسیده اســت. حالا مینو محرز، فوق تخصص 
عفونی و مســئول پروژه واکسن کووبرکت که پیش تر 
خودش واکســن برکت را تزریق کرده بود و از ساخت 
مشترک واکسن با کوبا خبر داده بود، با اظهار پشیمانی 
از ورود در پروژه ساخت واکسن در پاسخ به این سؤال 
که چرا وزارت بهداشت شروع به تزریق واکسن برکت 
نمی کند، به «شرق» می گوید: «ما تاکنون۴۰۰ هزار دز 
واکســن برکت به وزارت بهداشت تحویل دادیم و بنا 
بود که روز پنجشــنبه (دو روز پیــش) هم ۵۰۰ هزار 
دز تحویل دهیم. اما اینکه این واکســن ها چه شده و 
اصلا تزریق شده را خبر ندارم. حالا خبرها حاکی از آن 
است که به خاطر وضعیت بد واکسیناسیون در ایران 
مردم به ارمنســتان می روند تا واکسن بزنند. وضعیت 
آن قدر بد است و وعده ها عملی نشده که مردم دیگر 
ما را باور ندارند. این طبیعی اســت که آنها به دنبال 
واکسیناسیون باشند و این کند پیش رفتن با جان مردم 
بازی می کند. مردم هیجان بازگشت به زندگی را دارند، 
می خواهند ماســک ها را بردارنــد و این حق طبیعی 
آنهاست. خواســته آنها غلط نیست و وقتی در کشور 
به این خواســته نمی رسند، طبیعی است که در جای 
دیگری به دنبال واکسیناسیون باشند».  محرز در پاسخ 
به این سؤال که آیا خبر دارد مردم در ایران با پرداخت 
پول کلان واکسن فایزر تزریق می کنند، می گوید: «بله! 
و واقعا از این اخبار مغزم سوت می کشد. اگر فایزر در 
دمای مشخص نباشد، می تواند باعث مرگ شود. این 
دمای ســرد برای آن است که واکســن پیش از ورود 
به سلول باز نشــود و اگر این اتفاق بیفتد باعث مرگ 

تزریق کننده می شود».
 او در پاســخ بــه این ســؤال کــه اگر واکســن برکت 
مراحلش را به درســتی طی کرده، چــرا برای گرفتن 
تأییدیه سازمان بهداشــت جهانی اقدام نمی کنید نیز 
می گوید: «تمام مراحل واکســن برکــت کاملا کنترل 
شده است. این واکسن سه مرحله تکنیکال را گذرانده 
و نوبت دوم واکســن را هم حدود ۲۰ هزار نفر تزریق 
کرده اند. مرحله سوم که تمام بشود در who رجیستر 
می شود. ما تمام مقالات را به وزارت بهداشت تحویل 
داده ایــم و می توانیم از ســازمان بهداشــت جهانی 
جواب بگیریــم. به خاطر وضعیت اورژانســی کرونا، 
اســتثنائا در مورد این واکسن بهداشت جهانی به این 
نتیجه رســید که بهترین راه برای کنتــرل بیماری این 
است که برای واکسن های تولیدشده مجوز اضطراری 

صادر کند».
 او همچنین در پاســخ به این ســؤال کــه چرا همه 
گروه های تولیدکننده واکســن در کنار هم یک واکسن 
واحد تولید نکردند که به این شــرایط کمدی نرســیم 
نیــز گفت: «اینجا همه با هم لج هســتند و مشــکل 
دارند. این بدبختی ماســت که همه می خواهند روی 
دســت هم بلند شــوند. واکســن برکت امکان تولید 
انبوه را دارد. کارخانه واکســن تازه تأســیس شــده و 
کارخانه صنعتی هم در شــرایطی اســت که برکت را 
یک ماهه به تولید انبوه برســاند. این بدبختی ماست 
که همه می خواهند روی دســت هــم بالانس بزنند. 
این بداخلاقی ها خیلی بد است و حالا باید بگویم که 

متأسفم این مسئولیت را قبول کردم».
  واکسن برکت کجاست؟

حســن جلیلی، مدیر طرح تولید واکســن «کووایران» 
در گفت وگو با «شــرق» در پاســخ به این ســؤال که 
۴۰۰ هزار دز واکســنی که به وزارت بهداشت تحویل 
داده شــده کجاســت، می گوید: «ما در ابتدا ۴۲۰ هزار 
دز تحویــل دادیــم. مســئول تزریق واکســن وزارت 
بهداشــت است و این ســؤال را باید از آنها بپرسید». 
او در پاســخ به این سؤال که شما درباره اینکه واکسن 
کجاســت از وزارتخانه ســؤال نکردید، می گوید: «نه. 
شــرکت تولیدکننده کالا را باید تحویل سفارش دهنده 
بدهــد، اینکه چرا کالا توســط ســفارش دهنده توزیع 
نمی شــود، ربطی به تولیدکننده نــدارد». جلیلی در 
پاســخ به واکنش خبرنگار «شرق» که این اتفاق برای 
آبروی شما هم خوب نیســت و دیگر مردم اعتمادی 
به شــما ندارند، می گوید: «ما دزهایــی را که متعهد 
شدیم، تحویل داده ایم. به وزارت بهداشت و سازمان 
غــذ اودارو بگویید آن را چــه کرده اند؟  ما اصلا در این 

قضیه دخالت نمی کنیم».
اما دکتر شــهنام عرشــی معاون فنــی مرکز مدیریت 
بیماری های وزارت بهداشــت در گفت وگو با «شرق» 
درباره سرانجام واکســن های برکت تحویل داده شده 
به وزارت بهداشــت می گوید: «زمانی که ما واکسن را 
تحویل می گیریم،  وظایفمان آغاز می شــود. آن مقدار 
از واکســن برکت که تحویل داده شده، تا روز دوشنبه 
۱۵ تیرماه، ۳۵۰ هزار دز بوده است. حالا ممکن است 
کمی بالا و پایین باشــد. ما از این مقدار نزدیک به ۲۰۰ 
هزار دز را در دوســوم از اســتان ها توزیــع کرده ایم و 

تزریق هم شــروع شده اســت. اما طبق مصوبه ستاد 
ملــی کرونا، پیــش از انتخابات مقرر شــد که عوامل 
و دســت اندرکاران انتخابات در اســتان های مختلف 
واکســینه بشــوند. ۳۰۰-۴۰۰ دز چیزی نیســت که به 
چشــم بیاید. مثلا می دانم هشــت هزار دز از واکسن 
برکت در زنجان تزریق شــده است. اینکه این واکسن 
تزریق نشــده را تکذیب می کنم، تزریق شــده و اتفاقا 
تا الان واکســن ســالمی بوده و هیچ عارضه ای در آن 
وجود نداشــته. تا الان ما هفت میلیون و ۸۰۰ هزار دز 
واکســن تزریق کرده ایم و طبیعی اســت که این ۲۰۰ 
هزار دز به چشــم نیاید». او در پاسخ به این سؤال که 
از واکســن های خارجی چه خبر گفت: «روز پنجشنبه 
یک میلیون دز واکســن چینی به کشــور وارد شد  و ما 
واکسیناسیون گروه سنی جدید را آغاز می کنیم. درباره 
واکســن ســبد کوواکس هم تا به دست ما نرسد و به 
انبار نیاید، نمی توانیم هیــچ اظهارنظری بکنیم. قرار 
بود که در تیرماه کوواکس هم مقداری واکسن تحویل 

بدهد که اطلاعی ندارم تحویل شده یا نه».
 روز پنجشــنبه پس از پرس وجوی فراوان خبرنگاران 
دربــاره اینکه بالاخره واکســن های برکت که قرار بود 
به توزیع میلیونی برســند کجا هســتند، مشخص شد 
یک میلیون و ۲۰۰ هزار دز واکسن برکت از دست رفته 
اســت. رئیس مرکز ویروس شناســی کشور در تشریح 
جزئیات ماجرای ازدســت رفتن یک میلیون و ۲۰۰ هزار 
دُز واکســن برکت اظهار کرد: ممکن اســت در هنگام 
تقسیم مواد اولیه این واکسن ها در خط تولید صنعتی 
اشتباهی رخ داده باشــد یا احتمال دارد پای اتفاقات 
دیگری به جز اشــتباه در هنگام پرکردن ویال در تولید 
واکسن برکت رخ داده باشد  ولی بازهم تولیدکنندگان 
واکسن برکت که قرار بود بعد از صدور مجوز مصرف 
اضطراری این واکسن، دو میلیون دُز از آن را به وزارت 
بهداشــت تحویل دهند، اکنون باید پاســخ گو باشــند 
که این دو میلیون دُز کجاســت؟ حجت نیکی ملکی، 
مسئول روابط عمومی ستاد اجرائی فرمان امام (ره)، 
دراین باره گفته است یک میلیون و ۲۰۰ هزار دُز واکسن 
برکــت در هنگام ریختن آنها در ویال های مخصوص، 
دچار مشکل شــده و از بین رفته اند. او تأکید کرده که 
این اتفاق بر اثر جدیدبودن خط تولید واکســن برکت 

رخ داده است».
مینو محرز در گفت وگو با «شــرق»، خبر منتشرشــده 
توسط رئیس مرکز ویروس شناسی را تکذیب می کند. 
محرز در تمــاس مجدد خبرنگار «شــرق» دراین باره 
گفــت: «این خبر دروغ اســت و اصلا چنیــن اتفاقی 
نیفتاده است. اینها همه اش حرف است. علت تأخیر 
در توزیع موادی بود که باید به واکسن اضافه می شد 
و به علت تحریم واکســن از دســت رفتــه بود. حالا 
تحریم این مواد برداشــته شــده و به دست ما رسیده 
و به زودی تولید می شــود. هیچ چیزی خراب نشــده 

است».
حالا شــما این وســط و در میــان اظهارنظرهای 

مختلف پیدا کنید پرتقال فروش را!
مدیریت کلان وزارت بهداشت مقصر است

دکتر علی تاجرنیا، مشــاور عالــی رئیس کل و معاون 
توســعه مدیریت و منابع ســازمان نظام پزشکی، در 
گفت وگو با «شــرق»، درباره ابهامــات موجود درباره 
واکسن های در حال تولید در ایران توضیحاتی را ارائه 
کرد. او در پاســخ به سؤال که ایران به صورت هفتگی 
در حال رونمایی از واکسن است، تولید این واکسن ها از 
جهت علمی توجیه پذیر است، به «شرق» گفت: «در 
ابتدا باید بگویم این طور نیســت که فقط پنج واکسن 
در جهــان در حال تولید و تحقیق باشــند. بالغ بر ۱۲۰ 
شــرکت و مجموعه در حال تحقیق و پژوهش درباره 
واکســن و واردشدنش به فاز تولید و صنعتی هستند. 
این پنج واکســن توانسته اند اســتانداردهای سازمان 
جهانی بهداشــت را به نوعی پــاس کنند و اصطلاحا 
مــورد تأیید قرار بگیرند. این پنج واکســن تولیدشــده 
در ایران هم جزء همان ۱۲۰ واکســن در حال تولید در 
جهان هســتند که مورد تأیید قرار نگرفته اند. در حوزه 
تحقیقات با توجه به اینکه بیس و اســاس واکسن ها 
متفاوت اســت و بعضی از آنهــا MRNA از ویروس 
ضعیف شــده شــکل می گیرد، طبیعتا اساسشان هم 
متفاوت اســت و تحقیقات هم دربــاره آنها متفاوت 
اســت. این فی نفســه اشــکالی ندارد. امــا باید این 
تحقیقــات صورت بگیــرد؛ اما نهایتا زمانــی که وارد 
تولید و صنعتی می شود، با توجه به بضاعت و شرایط 
کشــور تولید می شود. طبیعی است اگر آن مراحل به 
شــکل جدی انجام نشــود، توجیه پذیر نیست که در 

کشورمان پنج نوع واکسن را تولید کنیم».
 تاجرنیــا در پاســخ به این ســؤال که آیا می شــود به 

واکسن های تولیدشــده در کشور از نظر علمی استناد 
کــرد نیز گفــت: «اولا که اصل ایــن کار را باید به فال 
نیــک بگیریم که مجموعه های مختلفی در این حوزه 
کار تحقیقاتــی می کننــد. طبیعی اســت که ممکن 
اســت همه آنها نتوانند شــرایط یک واکسن ایدئال را 
داشــته باشند اما مهم این اســت که نهایتا واکسن ها 
تأییدیه گرفته و وارد فاز تولید شــوند. اینکه ســازمان 
بهداشــت جهانی گفته اولین واکسن، بهترین واکسن 
اســت، طبیعتا منظور اولین واکســن مورد تأیید است 
نه هر واکســنی که تولید شــود. این شــعار بیشتر از 
این جهت اســت که واکســن زدن ترویج شود به جای 
اینکه اختلاف نظر داشــته باشــیم که کدام واکســن 
بهتر اســت. درباره واکســن های ایرانی واکسن برکت 
و مجموعه پاســتور وارد ارزیابی فاز سوم شده اند اما 
بقیه واکسن ها عقب تر هستند. طبیعتا مهم است که 
نتایج در فاز سوم هم ادامه نتایج فازهای قبلی باشد، 
چون مواردی مشاهده شده که در فاز ۳ شاهد بودیم 
نتایج متفاوتی نســبت به فاز ۲ گرفته شــده. امیدوار 
هســتیم آنها هم بتوانند شرایط را دنبال کنند. دو نوع 
مجوز برای این واکسن ها به خاطر شرایط کرونا و اینکه 
نفس  زدن این واکسن ها مفید است، مطرح می شود؛ 
 بــه این صورت که هم who ایــن کار را می کند و هم 
ممکن اســت به برخی مراجع در داخل کشور مجوز 
داده شــود اما طبیعتا به طور کلی یک نوع تأییدشدن 
غیراورژانســی اســت کــه طبیعتا تعــداد محدودی 
می توانند از این واکسن ها تأییدیه غیراورژانسی بگیرند. 
این طور هم نیست که واکسن های تولیدشده در داخل 
فقط فرمولشــان درآمده باشــد. دانشــمندان ایرانی 
تحقیق می کنند و بررســی های جدی انجام داده اند و 
این فاز هم فاز چندین ماهه اســت. اگر قرار بود صرفا 
کشــف فرمولی باشــد، طبیعتا نیاز به این همه زمان 

نبود».
تاجرنیا همچنین در پاســخ به این ســؤال که آیا دلیل 
وضعیــت فعلــی را می شــود زیاده خواهــی مالی 
ابرشــرکت های دارویی دانست که از قضا مدیرانشان 
در وزارت بهداشت مسئولیت دارند، گفت: «نمی توانم 
بگویم وضع فعلی نتیجه زیاده خواهی شــرکت های 
دارویی است؛  اتفاقا به نظرم مشکلات مدیریتی کلان 
در مجموعه وزارت بهداشــت این شرایط را به وجود 
آورده، این نگاهی که ما صرفا باید در داخل واکسن ها 
را تولیــد کنیم که در ابتدا هم این نگاه وجود داشــت 
یا این حــرف عوامانه که در توجیــه اینکه چرا ما در 
فــاز ۳ کلینیکال ترایال مشــارکت نکردیم که ســهم 
بیشتری بگیریم و مســئولان به این شکل مطرح کنند 
ما نمی گذاریم واکســن روی ایرانی ها آزمایش شــود 
کامــلا عوام فریبانــه و توجیه گر کارهای نســنجیده و 
مســائلی بود که به طور جدی و درســت انجام نشد. 
اگر ما مثل کشــورهایی مثل ترکیــه و دوبی در فاز ۳ 
مشارکت می کردیم، قطعا می توانستیم سهم مناسبی 
از تولیــدات واکســن بگیریم و امــروز اوضاع این طور 
نبود. بدون شک این نوع نگاه ها که به نوعی خالصانه 
در جهت تقویت بخش داخلی بــوده یا عوام فریبانه 
در جهت توجیه کم کاری ها صورت گرفته باعث چنین 
مشکلاتی شده است. البته بدون شک منافع اقتصادی 

هم می تواند در این زمینه نقش مهمی ایفا کند».
 تاجرنیا در ادامه در پاســخ به خبرنگار «شرق» که آیا 
امکان تولید یک واکسن استاندارد توسط شرکت های 
داخلی نبــود نیز گفــت: «از آن جایی کــه گونه های 
مختلفــی از نــوع واکســن وجــود دارد و گروه های 
مختلف تحقیقاتی هستند که روی این انواع مختلف 
کار می کنند که فی نفسه اشکال ندارد، مهم این است 
که به نتیجه برســند و آنچه اثربخشی بیشتری دارد، 
تولید شــود. در کشور ما متأســفانه هنوز در فاز تولید 
مشکل داریم. درصورتی که در رژیم گذشته ما هم در 
واکسن ســازی پاستور و رازی تولید واکسن داشتیم اما 
متأســفانه بعد از انقلاب این جهت گیری ها تغییر کرد 
و به سمت کارهای تحقیقی پژوهشی رفتند و قابلیت 
ما در زمینه تولید واکســن کاهش پیــدا کرد. با توجه 
به این محدودیت ها بهتر اســت آنچــه در تحقیقات 
بهترین نتیجه را داده، به مرحله تولید برسانیم تا هم 
اطمینان بخشــی در کشور ایجاد شــود و هم سرعت 

عمل افزایش پیدا کند».
 او در پایان نیز درباره تزریق فایزر در کشــور گفت: «در 
مورد واکســن های فایزر موجود، شــرکت تولیدکننده 
این برند از واکســن، بســته بندی های مناسبی در حد 
اســتانداردهای این واکسن انجام داده که اگر از درجه 
موردنظرشــان پایین تر بیاید، زنگ هشــدار می دهند. 
بنابراین ایــن امکان وجــود دارد کــه در جعبه های 
مخصــوص در دمای اســتاندارد حفظ شــود و قابل 

جابه جایی هم هست. اینکه الزاما اگر در گوشه و کناری 
در کشور در فضای بازار سیاه فروشی باشد و در شرایط 
درســت نگهداری شده باشــد یا نه نمی توان مطمئن 
بود، اما این قابلیت وجود دارد که با شرایط استاندارد 

واکسن فایزر وارد کشور شود».
نمک به زخم مردم نپاشید

پشــتوانه  بــدون  اظهــارات  گذشــته  ماه هــای   در 
وزیــر بهداشــت و همچنیــن ســخنگوی وزارتخانه 
کیانــوش جهانپــور بارها مــورد انتقاد قــرار گرفته 
اســت. نمکــی به هیچ عنــوان حاضر نیســت بپذیرد 
که از ابتــدا اظهاراتش درباره واکســن اشــتباه بوده 
و همچنــان منتقدان را مقصــر می داند. او در آخرین 
اظهارنظرهایــش گفته که از امروز واکسیناســیون با 
قدرت آغاز می شود. قدرت فعلی آقای وزیر از رسیدن 
یک میلیون واکســن چینی ازســوی هلال احمر ناشی 
می شود و معلوم نیست برای بعد از آن چه نقشه ای 
دارند. فعلا که از تولید روزانه ۵۰ میلیون دز واکســن 
ســهم مردم مرگ ومیر و ورود به پیک پنجم اســت. 
مصطفی معین هم روز گذشــته در کانال شــخصی 
خود با انتقاد از وزیر بهداشــت نوشت: «در این موج 
پنجم کرونــا، ویروس جهش یافته دلتــا (نوع هندی 
کرونا) حتی در مدت پنج تا ۱۰ ثانیه در فاصله نزدیک 
با افراد دیگر اگر بدون ماسک باشیم و حتی در هوای 
آزاد می تواند منتقل شود! اگر در خانواده ای فردی به 
ویروس آلوده و بیمار شود، خیلی سریع می تواند همه 
خانواده را مبتلا کند! افرادی که واکســینه شده اند، در 
برابر بیماری شدید توسط ویروس دلتا مصونیت دارند! 
و اینجاســت که به عمق فاجعه غفلــت و/ یا تعلل 
وزیر بهداشت در خرید ســریع و انجام واکسیناسیون 
فوری و تراژدی جان باختن بســیاری از ســرمایه های 
انسانی ارزشمند کشور، سرگردانی سالمندان دردمند 
و عموم ملت بی پنــاه در ازدحام صف های بی فرجام 
مراکز بهداشــتی و تحقیر ملی برای زدن واکســن در 
ارمنســتان، دوبی و ترکیه و...!؟ می تــوان پی برد! آیا 
سیستم نظارت، رســیدگی یا پاسخ گویی وجود دارد!؟ 

مسئولیت مدعی العموم در این میان چیست؟».
 شــرایط سیستان وبلوچســتان بــا شــیوع کرونــای 
دلتا بحرانی اســت اما ســعید نمکی روز دوشــنبه 
گزارش های حاکی از وضعیت اســتان را سیاه نمایی 
رســانه ها عنوان کرده بود. او در این رابطه بیان کرده 
بود: «همین الان که عده ای در سیستان وبلوچســتان 
بلــوا می کننــد، حداقل ۳۰۰ تا ۴۰۰ تخــت خالی در 
سیستان  وبلوچســتان داریم و آنلاین می بینیم و رصد 
می کنیم. این بلواها و سیاه نمایی ها و فتنه انگیزی ها 
را اگر کنار بگذاریم، یــک روز گردوخاک ها می خوابد 
و بــاران و لطافت، فضای واقعیت را نشــان خواهد 
داد که چه بــود و گروهی چه کردنــد». البته آقای 
وزیر بیراه نمی گویند، ۳۰۰ تخت خالی اما بلااستفاده 
در اســتان سیستان وبلوچســتان وجــود دارد اما به 
گفته «علیرضا شــهرکی»، مدیــرکل مدیریت بحران 
و جانشــین اســتاندار سیستان وبلوچســتان در ستاد 
اســتانی مدیریت و مقابله با کرونا بــه دلیل نبودن 
نیروی درمانی این تخت ها بدون  اســتفاده هســتند. 
ســخنانی که داغ دل مــردم سیستان وبلوچســتان 
را تازه تــر کرد. عبدی ملک رئیســی، معلــم و فعال 
اجتماعی در توییتی نوشــت: «امروز صبح یک دفعه 
حال مــادرم بد شــد تمامی علائم کرونا را داشــت 
سریع بردمش درمانگاه، دکتر گفت ببر سی تی اسکن 
بگیر، رفتم بیمارســتان ایران گفتن ما امروز ســی تی  
نمی گیریم این چندمین باره که بیمارســتان مراجعه 
می کنم همین طوره، بیمارستان خاتم  ایرانشهر اصلا 
دستگاه ســی  تی اسکنش خرابه مشکل داره کجایند 
مســئولینی که روزی یک واکســن داخلی رونمایی 
می کنند و بــا افتخــار می گویند، مــا آمادگی تأمین 
واکســن کشــورهای دیگر را داریم. مســئولین ما در 
تأمین یک سرم عاجزند واکسن جای خود. امروز دکتر 
برای مادرم نســخه داد. بیش از ۱۲ داروخانه رفتم، 
اصلا سرم گیر نمی آید. دست به دست کنید برسد به 

دست وزیر بهداشت».
 اظهارنظرهــای گاه وبیگاه مســئولان دربــاره کرونا و 
واکسیناســیون مــردم را از آنچه  هســتند ناامیدتر و 
عصبانی تر می کند. برای مثال هفته گذشته ابوالفضل 
ابوترابی، نماینده مجلس، با بیان اینکه اولویت امروز 
مردم جامعه واکسیناســیون نیســت، در گفت و گو با 
ایســنا بیان کرده بود: «تجربه نشــان داده اســت که 
واکسیناســیون در دنیا چندان تأثیری نداشــته اســت 
و در روســیه و انگلســتان کــه بیشــتر جمعیت آنها 
واکســن کرونا دریافت کرده اند، هم اکنون از نظر کرونا 
و تعداد مبتلایــان و فوتی ها وضعیت بــدی دارند و 
حتی شــرایط آنــان از ایران هم بدتر و حادتر اســت. 
بنابراین اولویت امروز جامعه ما واکسیناسیون نیست، 
بلکــه رعایت دقیق پروتکل های بهداشــتی و رعایت 
فاصلــه اجتماعی در اولویت اســت. مــردم باید در 
دید و بازدیدها و دورهمی هــای خانوادگی و فامیلی 
تجدید نظر کنند و در محیط های بسته اجتماع نکنند».
 در حالی به قول وزیر بهداشــت جهان از کنترل کرونا 
در ایران انگشــت به دهان مانده که انگلســتان با ۸۰ 
درصد واکسیناســیون اجازه برداشتن ماسک را صادر 
کرده اســت. البته نباید فراموش کرد که سویه دلتا در 
آســیا فراگیر شده، کره جنوبی و ژاپن شرایط مساعدی 
ندارند اما آنچه این روزها شــرایط را برای مردم ایران 
پیچیده تر می کند، وعده های سر خرمن و توهین هایی 
اســت که از ســنگر وزارتخانه به سمت مردم شلیک 
می شــود. به نظر می رسد در ایران جان آدمیزاد ارزان 
است و مســئولان تنها با مجیزگویی می خواهند سند 

افتخاراتشان را کامل کنند.

واکسیناسیون قطره چکانی و وعده های بی سرانجام در پیک پنجم کرونا ادامه دارد

تأکید مراجع تقلید به ابراهیم رئیسی خیالبافی های کرونایی آقای وزیر
مشکلات اقتصادی مردم را

 برطرف کنید
شرق: ابراهیم رئیســی، روز گذشته در اولین  �

ســفر خود به قــم بعــد از انتخــاب به عنوان 
رئیس جمهور بــه دیدار مراجــع تقلید رفت و 
بــا آیات عظام نوری همدانی، جعفر ســبحانی، 
علوی گرگانی  آیت االله  مکارم شــیرازی،  آیت االله 
آیــت االله  و  صافی گلپایگانــی  آیــت االله  و 

شبیري زنجاني گفت وگو کرد.
 او پیش تر به مشــهد نیز ســفر کرده بود. به 
گــزارش روابط عمومــی دفتــر رئیس جمهور 
منتخب، آیت االله العظمی حسین نوری همدانی 
در دیدار با رئیســی با اشاره به تأکیدات حضرت 
علــی (ع) به زمامداران مبنــی بر مردمی بودن 
و اجرای عدالت و احیــای حقوق مردم، گفت: 
مردم شــما را شــخصیت متواضــع و طرفدار 
عدالت می داننــد و باید از فرصت ایجادشــده 
با اولویت بندی در مســیر رفع مشــکلات مردم 

به ویژه گرانی و بی کاری گام برداشت. 
باید در انجام مسئولیت سنگینی که بر عهده 
گرفته اید به نحوی عمل کنید که رضایت مردم 

جلب شده و محرومیت ها برطرف شود.
همچنین آیت االله جعفر ســبحانی در دیدار 
با رئیســی فعال کردن تولید داخل و رفع موانع 
در کنار جذب ســرمایه خارجــی را در غلبه بر 
مشکلات اقتصادی مؤثر دانست و گفت: «امروز 
باید از همه ظرفیت های موجود برای اصلاح و 
بهبود وضعیت اقتصادی مردم و تولیدکنندگان 

استفاده کرد». 
آیــت االله مکارم شــیرازی نیــز در دیــدار با 
رئیس جمهــور منتخب، گفــت: «امروز مردم از 
وضعیت معیشت و کسب وکار ناراضی هستند 
و باید علت اصلی این نارضایتی ها به درســتی 

شناسایی و برطرف شود.
 بــا همــت، آمادگــی و شــجاعتی کــه از 
رئیس جمهــور منتخب مردم ســراغ دارم، این 
نابسامانی ها می تواند سامان پیدا کند. همچنین 
آیت االله علوی گرگانی در دیدار با رئیس جمهور 
منتخــب گفــت: در عملکــرد گذشــته خــود 
بت شکن بودید و امیدوارم همچنان ابراهیم وار 
در مســیر شکستن بت های فســاد و ناکارآمدی 
موفق باشید. ایشان با ابراز ناراحتی از وضعیت 
اقتصــادی مــردم، توجه بــه نیروی ارزشــمند 
جوانان و رســیدگی به مشکلات کشــاورزان و 

تولیدکنندگان را مورد تأکید قرار داد.

خبر سیاسی

ادامه از صفحه2

جمع آوری امضا علیه قدیانی
 در حمایت از مصباح

مجمع  عضــو  مجتهد شبســتری،  آیــت االله 
تشخیص مصلحت نظام، گفته آیت االله مصباح 
با تدریس در حوزه علمیه و تأســیس مؤسســه 
امــام خمینــی(ره) در قــم شــاگردان فاضل و 
مفیــدی تربیت کــرد و با قلــم و بیانش در نقد 
مکاتب الحادی و پاســخ به شبهات سکولارها و 

لیبرال ها نقش مؤثری ایفا کرد.
 ایشــان در حمایــت از ولایت  فقیــه و رهبر 
معظم انقــلاب از هیچ اقدامــی فروگذار نبود. 
افزون بر اینها علامه مصباح یزدی فردی بســیار 
متواضــع و نیکوســیرت بود؛ بنابرایــن هرگونه 
اهانت به شــخصیت ایشان خلافی بسیار روشن 

و گناه نابخشودنی است.
آیــت االله عالمی، عضو خبرگان نیز با اشــاره 
بــه اینکه مصباح یزدی هر جا کــه لازم بوده، از 
مســئله ولایت چه ولایت اهل بیت(ص) و چه 
ولایــت ولی فقیه دفــاع غیرتمندانــه و جانانه 
کرده اســت و با ایــن چهره تابنــاک حرف های 
بی پایه و اساس به ایشان توجیه ندارد، به ایسنا 
گفته اســت: من تصور می کنــم این مطالب جز 
عقده گشــایی نیست و این فرد درگیر با اندیشه و 
افکار حضرت آیت االله مصباح آشنا نبوده است 
و توهین به ایشــان را از گناهــان بزرگ می دانم 
که حتما باید پاسخ داده شــود؛ چراکه آیت االله 
مصباح در زمــان حیات خود نیــز همین کار را 
می کردند و نســبت به کســانی که مورد اهانت 
و بی مهری قرار می گرفتند، ایشــان از حق دفاع 

می کردند و دفاع از حق وظیفه همه ماست.
همه اینها در حالی اســت کــه قدیانی متنی 
را با عنــوان «عذرخواهی به عــلاوه یک نکته از 
سر خیرخواهی» منتشر کرد و نوشت: «اختلافم 
با پایداری و اساسا مشــرب غلط مخلص سازی 
کــور و ریاکارپــرور -که همه را جز خود فاســد 
می خوانــد و همه را کلیشــه می داند و همه را 
در همــه حالتــی، آن جور می خواهــد که خود 
می پسندد- ســر جای خود محفوظ. این مهم و 
نیــز بداخلاقی های فراوان اعــوان و انصار خرد 
و کلان ایــن گروه -که در صدق دوستی شــان با 
علامه مصباح و مؤسســه امــام  خمینی تردید 
جــدی وجــود دارد- هرگز بهانه نمی شــود که 
حقیــر بخواهم برخلاف یادداشــت های متعدد 
قبلــی ام، قلــم را در مذمت «مطهــری زمان» 

بچرخانم».


